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experience 

The experience is really there only, just a moment before you say the 
word. Once the word is said, it's already over there. But, at the same 
time, of course, the same was true with an abstraction, the same holds 
true for a concept. [...] The ambiguity of „words,“ the ambiguity of 
„concepts,“ and yet all that matters is really where the word comes 
from. If you say a word that comes from your experience, then the word 
will remain in the living context in which it is spoken an expression of 
the experience. If you speak a word which comes from your brain and 
yet which according to its contents should come from experience, then 
indeed your word is empty and is nothing but an idol, a little idol. ― 
(1992g [1959]: Dealing with the Unconscious in Psychotherapeutic Practice, in: E. 
Fromm, Beyond Freud: From Individual to Social Psychoanalysis, New York (American 
Mental Health Foundation) 2010, pp. 92 f.) 

Erleben 

Das Erleben ist begrenzt auf den Moment, bevor man das Wort aus-
spricht, denn sobald das Wort gesagt ist, ist es bereits „dort drüben“. 
Gleiches gilt für die Abstraktion, für den Begriff. [...] Bei der Vieldeutig-
keit des Phänomens „Wort“ und „Begriff“ kommt deshalb alles darauf 
an, woher die Worte und Begriffe jeweils kommen. Kommt ein Wort aus 
dem eigenen Erleben, dann wird dieses Wort in dem lebendigen Kon-
text verbleiben, in dem es als Ausdruck eines Erlebens gesprochen wur-
de. Kommt das Wort jedoch aus dem Gehirn, obwohl es seinem Inhalt 
nach eigentlich vom Erleben kommen müsste, dann ist dieses Wort tat-
sächlich leer und nichts anderes als ein Götze, ein kleiner Götze. ― 
(1992g [1959]: Das Unbewusste und die psychoanalytische Praxis, GA XII, S. 211.) 


